
rijeè(i) urednika
Pisati o jazz glazbi, premda to ~inim ve} pola stolje}a, te{ko je i komplicirano.
^esto mi se to ~ini i nemogu}im do kraja argumentirati, no posljedica je to i
mog subjektivnog “iskustva”, kazao bih romanti~nog pristupa toj umjetnosti.
Umjetnosti? Da, jer to ve} du`e vrijeme ni u Hrvatskoj nije sporno. Naime, ta
glazba je na po~etku moga bavljenja njome bila tek jedna vrsta “lake” glazbe
na koju se ~ak i plesalo. Tako je to tada bilo.

Danas sam sretan {to sam u tome glazbenom improviziranom – zna~i i
slobodnom interpretiranju na{ao veliko osobno zadovoljstvo, ste~eno 60-
godi{njim intenzivnim du‘enjem s jazzom  i jazzistima. Sasvim sigurno mogao
sam i puno ru‘nije provesti sve to vrijeme. No, ~injenica je da je te{ko pisati
i ocjenjivati jazz. Danas ipak mnogo lak{e s obzirom na broj dostupnih knjiga,
~asopisa i nosa~a zvuka, te posebno na fenomen informatike. Usput: ne zbog
konzervativnosti, ve} “komotnosti” (mi bi to ovdje na sjeveru okarakterizirali
lijeno{}u), nisam nikada, a mogao sam, prihvatio tu novu tehnologiju, ve} i
dalje svoje urednike “mu~im” time {to im donosim ili oni odnose “ono” {to
sam istipkao na pisa}em stroju, starijem od mene, pa }emo vjerojatno zajedno
i stroj i ja zavr{iti kao eksponati u Tehni~kom muzeju. A urednici, barem do
sada – trpe nas.

Zadovoljan i sretan? Da! Jer eto, ve} pet godina sudjelujem u “avanturi”
zvanoj WAM. U dvadeset brojeva (u jednom nisam, jer sam se “provodio” u
Traumatolo{koj bolnici) sa mnom je uvijek moj Glavni urednik bio strpljiv i
beskrajno uvi|avan, pa je u ovome slu~aju pravo zadovoljstvo biti pet godina
stariji! Moja kolegica s fakulteta Koraljka Kos, vrsna muzikologinja, ka`e:
“Kad je rije~ o pisanju o glazbi, onda je to nekako lak{e kad je ~ovjek mlad.
Poslije postaje sve s(a)vjesniji i kriti~niji u odnosu na to ~udo koje nazivamo
umjetni~kim djelom.” Mogu}e je i to da sam i ja uz WAM postao pametniji?

Miro Kri‘i}

[to po‘eljeti WAM-u za obljetnicu? Mo‘da manje nosa~a zvuka na tr‘i{tu ili
manje novih ku}nih hi-fi  komponenti? Gdje su vremena kad smo imali jednu
ili dvije Mahlerove ili najzad prvu “Prvu” Brucknerovu? ^ak je postojalo i
vrijeme kad je dvoje - troje ljudi iz “{kvadre” moglo bez pretjerivanja ustvrditi
da su skupa ~uli dobar dio hi-fi ure|aja {to vrijede na svjetskom tr‘i{tu! Jest,
to je bilo prije vi{e tri desetlje}a. Ali skratimo (pri)sje}anja. Prije pet godina
jeste li u Zagrebu mogli sanjati provalu izdanja diskografskih arhiva s
prvorazrednim snimkama (tehni~ki i interpretativno) po cijeni od pet do {est
kola~a po CD-u? Niste! A, jeste li o~ekivali 50-ak diskografskih tvrtki po
zagreba~kim trgovinama? Ne, ni to! O naru~ivanju e-mailom  unutar Hrvatske
znam da niste niti razmi{ljali. Vjerovali ili ne, ~ak i za redovite kupce postoji
dodatni popust! Snimke koje jo{ nisu recenzirane u svijetu u Zagrebu se i po
mjesec dana ranije nalaze na policama! Da, da! Na policama imate i solidan
izbor SACD-a, o kojima nismo ni{ta znali, ili barem ja, prije 5 godina. Sad
mo‘emo birati i ure|aje za njih. Zato budite oprezni a mi }emo vam u toj
“zbrci” nastojati pomo}i najbolje {to znamo.

Va{e ideje i sugestije su dobrodo{le, ali imajte uvijek u vidu “prostor”
mogu}eg. Mi }emo i nadalje nuditi glazbenu raznovrsnost, obra|ivanje

va`nijih tema u “bloku” kako bi se dobilo na {irini, te pratiti suvremene
trendove kao neovisni. Da bismo to ostvarili, nu`na je {to bolja suradnja s
na{im distributerima. Zadnje spomenuto nas i ponajvi{e sputava jer “sluha”
za marketing imaju samo veliki ili oni rijetki koji misle na duge staze. Nije
lo{e ni sada, no treba se nadati boljem. Na kraju mo`da i najva`nije: imamo
ve} izvjesno vrijeme kriti~nu masu mladih muzikologa (pa i dizajnera) koji su
i vama i nama garancija da kona~no mo`emo razmi{ljati na duge staze. Svi
su oni odabrani po samo jednom kriteriju – posve}enosti glazbi! To je na{a
temeljna odrednica po kojoj ste nas i do sada prepoznavali!

Aleksandar Mihalyi

Nismo mislili da }emo promijeniti svijet. Htjeli smo si ga tek uljep{ati i usput
korisno utro{iti vrijeme. Ono prvo nismo napravili, ovo drugo jesmo. Nadamo
se, na veselje i radost i svima vama. @elja dvojice zanesenjaka glazbom i
dobrim zvukom, koji su svojom idejom privukli drugu dvojicu, nije otpo~etka
slutila o‘ivotvorenjem. Previ{e je toga bilo nepoznato da bismo povjerovali
da }emo za pet godina pisati sve~arske uvodnike. Nismo se ~esto vi|ali, nismo
niti puno planirali, jedino smo puno radili. Ono {to smo voljeli i volimo. Zato
neskromno i s ponosom gledamo na trag koji smo ostavili u tih pet godina.

Prije pet godina ve} je bilo jasno da audio okre}e jo{ jednu svoju novu
stranicu i da ide putem koji nije vodio ba{ tamo kamo smo mi ‘eljeli i}i. Mi
smo htjeli promicati vrhunski audio, a audio je klizio u prosje~nost. Nismo
odustajali, ali smo se ipak morali prilago|avati trendu, ne dopu{taju}i pritom
da nas on uvu~e u svoju maticu. Ostali smo dosljedni u pristupu, a ono malo
ustupaka koje smo u~inili vjerujemo da je bilo na tragu i u funkciji onoga
~emu smo otpo~etka te‘ili - promid‘bi kvalitetno reproduciranog zvuka. Nismo
samo izvje{tavali, trudili smo se i podu~iti, otvoriti nova obzorja, uputiti u
meritum stvari, pomo}i u nedoumicama, izvesti iz zabluda. Pet godina va{ega
povjerenja jasna je potvrda da nismo odve} grije{ili.

High end, audiopodru~je kojem smo posve}ivali najvi{e pozornosti, nije
nam svojim razvojem pru‘ao ba{ previ{e materijala da bismo uvijek bili novi,
druk~iji, zanimljiviji. Stvari su se u njemu (pre)sporo odvijale, ne ostavljaju}i
nam ba{ previ{e prostora za raznolikost. No, prelistavaju}i stare brojeve
WAM-a, nisam stekao dojam da smo bili monotoni. Ni u onome {to smo
izabrali kao predmet zanimanja, ni u na~inu kako smo o njemu pisali. Premda
nismo uvijek od svih bili shva}eni, siguran sam da }e na~in kako smo pisali o
audioure|ajima i gledali na stvari podnijeti strogi sud vremena i biti zanimljiv
i ~itljiv i nakon vi{e godina.

Nismo uvijek bili na ~elu zbivanja. Nismo to zbog skromne u~estalosti
izla‘enja ni mogli, niti smo tomu te‘ili. Ali smo se zato trudili biti savjesni
analiti~ari i iskreni komentatori stvari i zbivanja. Bit }emo to, uz va{u pomo}
i pozornost, i nadalje. Proteklo }e nam vrijeme u tomu zasigurno biti od
pomo}i. Ono, pak, koje nam predstoji, nadamo se da }e nam ipak i}i u pri-
log i nositi u sebi dovoljno “zanimljivosti” da opstanemo barem do prvog
dvoznamenkastog jubileja...

Milan Rupi}




